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ناظر مجلس دهم در صندوق توسعه ملی با اشاره 
به جزئیات برداشت های دولت از صندوق توسعه 
ملی گفت:  تنها رقم بدهی ناش�ی از تسهیلات 
دولت 7/9 میلیارد دلار بوده که این رقم به غیر 
از برداشت هایی مانند 45 هزار میلیارد تومان 
در بودجه و مشکلات س�یل و زلزله بوده است.
صندوق توس��عه ملی برای اولین بار در س��ال ۸۹ 
و پس از ناکامی در تحقق اهداف حس��اب ذخیره 
ارزی پا به عرصه گذاش��ت. اساس��اً صندوق های 
توس��عه ای تجربه ای بین المللی و موفق دارند که 
اهداف کان داش��ته تا ع��اوه بر رهای��ی اقتصاد 
از ارزه��ای پرتکانه نفت��ی، گامی ب��راي آبادانی و 
فراهم شدن زیرساخت ها و ثروت آفرینی برداشته 
باشند. ساختار صندوق توس��عه ملی در راستای 
سیاس��ت های برنامه ای دو مأموریت عمده دارد: 
اول آنکه بخش��ی از عواید صادرات نف��ت و گاز و 
فرآورده های نفتی به ثروت ه��ای ماندگار، مولد و 
زاینده تبدیل کند و در کنار آن، س��هم نسل های 
آینده از منابع خدادادی و زیرزمینی حفظ ش��ود. 
عاوه بر این موضوعات، بنا به سیاست های اقتصاد 
مقاومتی و مصالح کشور، بودجه جاری دولت ها به 
تدریج از این منابع که آثار مخرب در شاخص ها و 
متغیرهای کان اقتصادی دارد، رهایی یابد. گفته 
می شود در سال های اخیر برداش��ت دولت از این 
صندوق افزایش یافته است، به طوری که حدود 7/۹ 
میلیارد دلار در هفت سال دولت تدبیر و امید فقط 
به صورت تس��هیات از این صندوق دریافت شده 
و این رقم به غیر از برداش��ت هایی است که تحت 
عناوین مختلف مانند کرونا، زلزله، سیل و کسری 

بودجه و نظایر آن برداشت شده است.
محمد حسینی، عضو کمیس��یون برنامه و بودجه 

و ناظر مجلس ده��م در صندوق توس��عه ملی در 
گفت و گ��و با ف��ارس، در خص��وص وضعیت فعلی 
صندوق توس��عه مل��ی گفت: در طول چند س��ال 
گذش��ته و بعد از اباغ سیاس��ت های برنامه ششم 
توس��عه، به خصوص بند ۲۰ این سیاست ها که به 
صندوق توسعه ملی برمی گش��ت، دو اتفاق افتاد: 
۱-صندوق مکلف شد منابع ریالی را در بانک های 
عامل سپرده گذاری کند و ۲- بخش ارزی بر اساس 
مصوبات هیئ��ت عامل که در چارچ��وب مصوبات 
هیئت امناست به متقاضیان تسهیات ارزی بدهد. 
حکم صریحی در سیاست ها اباغ شد مبنی بر اینکه 
در قوانین بودج��ه ای و عادی، مجل��س نمی تواند 
منابعی را خارج از اساسنامه برداشت کند. چنانچه 
دولت به منابع صندوق نیازمند شد، فارغ از اینکه 
باید در مجلس مصوب ش��ود بای��د از مقام معظم 

رهبری اذن داشته باشد. 
وی اف��زود: در ط��ول این چند س��ال ب��ا توجه به 
مجوزهایی که داده شد، منابعی برای کارهای مورد 
نیاز از صندوق پرداخت شد که بعضی از آنها کمک 
یا برگشت به منابع صندوق توسعه ملی ثبت شده و 
بخشی از این منابع نیز با تأکید مقام معظم رهبری 
به عنوان تس��هیات ثبت ش��ده و دولت مکلف به 
بازپرداخت آنها و پیش بینی در بودجه های سنواتی 
است. وی در خصوص میزان تسهیاتی که به دولت 
پرداخت شده اس��ت، گفت: جمع کل بدهی )فقط 
تس��هیات( دولت به صندوق توس��عه ملی برای 
موضوعاتی مانند مهار آب های مرزی، آبرس��انی، 
آبیاری تحت فشار، توسعه اراضی دشت خوزستان، 
ایام، سیستان و بلوچستان، تأمین ذخایر راهبردی، 
تسهیات به تعدادی از دستگاه های اجرایی، تأمین 
پیش پرداخت بخش حمل و نقل و راه آهن و تبصره۴ 

قانون بودجه ۹۸، در مجموع ب��ه ۶ میلیارد و ۳۶۶ 
میلیون دلار )در قالب تسهیات( می رسد. همچنین 
۱/5 میلیارد دلار برای اشتغال روستایی اخذ شد که 
مجموع آن 7/۸۶۶ میلیارد دلار می شود که اگر هر 
دلار را نرخ ۱۸ هزار تومانی )نیما( لحاظ کنیم، بیش 
از ۱۴۱ هزار و 5۸۸ میلیارد تومان بدهی می شود. 
البته دولت موظف اس��ت دلار آن را برگرداند و نه 
ریال، آن هم با س��ود ۱/5 درصد. ای��ن ارقام بدهی 
به غیر از برداش��ت ۴5 هزار میلیارد تومانی دولت 
از صندوق توسعه بر اساس مصوبه سران قوا، ۲۰۰ 
میلیون دلار برای زلزله کرمانشاه، ۲۴۰ میلیون دلار 
برای سیل و یک میلیارد یورو برای کرونا هستند که 

محاسبه نشده اند. 
وی در پاسخ به این سؤال که اگر بخواهید همه این 
موارد را جمع کنید رقم بده��ی چقدر خواهد بود، 
تأکید کرد:  باید نرخ محاس��باتی )قیمت دلار( آن 
مشخص شود، سپس ریال آن را محاسبه کرد. مثاً 
یک عدد دیگر که باید تعیین تکلیف شود مربوط به 
۱۸۰۰ میلیارد تومان پول صندوق توسعه ملی است 
که شب عید س��ال ۹۹ یا همان انتهای اسفند ۹۸ 
بابت مالیات برداشت شد که جای شک و شبهه دارد 
و پیگیری هایی نیز صورت گرفته، اما نتیجه مشخص 
نیست. لذا دستگاه های نظارتی باید پاسخگو باشند. 
آیا واقعاً برداش��ت ۱۸۰۰ میلیارد تومانی سازمان 
مالیاتی برای عملکرد سنوات گذشته درست بوده یا 
نبوده، اگر نبوده چرا دولت نسبت به بازپرداخت آن 

اقدامی انجام نمي دهد.
حس��ینی درباره بازگرداندن این منابع نیز تأکید 
کرد: مسئولانی که به دنبال اصاح ساختار بودجه و 
مدیریت بدهی های دولت هستند با توجه به اینکه 
منابع بازپرداخت اوراق مالی در بودجه س��نواتی 

پیش بینی می ش��ود باید ب��رای بازپرداخت منابع 
صندوق توسعه ملی نیز شرایطی را در نظر بگیرند. 
یک روزی این منابع باید به صن��دوق بازگردد. در 
رابطه با بازگشت منابع صندوق توسعه ملی سال 
۹۸ نامه ای به نوبخ��ت، رئیس س��ازمان برنامه و 
بودجه ارسال شد که در بودجه سال ۹۹ بخشی از 
آن بازپرداخت شود که نه تنها بازپرداختی وجود 
نداشته، بلکه منابع بیشتری نیز برداشت شده است. 
وي افزود: بیشتر ارقام فوق مربوط به مهار آب های 
مرزی از سال ۹۳ و ۹۴، آبیاری تحت فشار در سال 
۹5، تأمین ذخایر راهبردی سال ۹۶، تبصره بودجه 
س��ال ۹۸، پیش پرداخت ناوگان راه آهن سال ۹۶ 
و عیدانه دولت دهم در س��ال ۹۱ است که عیدانه 
دولت دهم ۲/۴ میلیارد دلار بود که یک میلیارد و 
۸۶میلیون دلار آن باقی مانده است. تقریباً بیش از 

نصف آن همان سال به تدریج بازپرداخت شد.
حس��یني ادامه داد: س��هم صندوق توسعه ملی از 
منابع صادرات نفت و گاز، به ویژه در چند سال اخیر 
به حداقل رسیده است. در سال جاری سهم صندوق 
توس��عه ملی از صادرات نفت و میعانات گازی باید 
۳۶درصد باشد که اکنون ۲۰ درصد است. ۱۶ درصد 
یعنی ۳۰ هزار میلیارد تومان در قالب تملک دارایی 
مالی به عنوان تسهیات در بودجه پیش بینی شده 
است. از سهم ۲۰ درصدی صندوق توسعه ملی نیز 
تسهیات ارزی برای سال جاری در قالب تبصره۴ 
پیش بینی شده است. گفته شده این تسهیات از 
منابع ورودی سال ۹۸ یا ۹۹ باشد که میزان برداشت 
از صندوق توسعه ملی توسط دولت بیش از ورودی 

ناشی از صادرات به صندوق است. 
به گفته وی، تراز ورودی و خروجی صندوق در سال 

۹۹، صد درصد منفی است و از جیب می خوریم.

 تراز صندوق توسعه ملی در دولت روحانی منفی شد
  گزارش 2

رئیس سازمان بازرسي کل کشور خبر داد

معرفي 2 مدیر متخلف به خاطر عرضه خارج 
بورس محصولات فولادي

رئیس س�ازمان بازرس�ي کل کش�ور از معرفي دو مدی�ر متخلف 
ب�ه دلیل عرض�ه خ�ارج ب�ورس محصولات ف�ولادي، ب�ه هیئت 
رس�یدگي ب�ه تخلف�ات اداري ریاس�ت جمه�وري خب�ر داد. 
ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ي ق��وه قضائی��ه، حجت الاس��ام 
درویشیان، رئیس سازمان بازرسي کل کشور در جلسه دیروز شوراي 
عالي قوه قضائیه، به ارائه گزارشي از پیگیري هاي این سازمان براي 
حل مشکات مربوط به واردات نهاده هاي دامي پرداخت و گفت: 
با پیگیري هاي صورت گرفته سازمان بازرسي، ارز مورد نیاز براي 
۳5۰ هزار تن نهاده دامي از س��وي بانک مرکزي تخصیص یافته و 
نسبت به ترخیص چهار کشتي به ظرفیت ۱5۰ هزار تن نهاده دامي 
نیز اقدام شده اس��ت. وي همچنین در خص��وص تخصیص ارز براي 
واردات ۳5 هزار تن نهاده هاي دامي از روس��یه که از اردیبهشت ماه در 
انتظار تأمین ارز مورد نیاز بوده است نیز توضیح داد که بانک مرکزي در 

روزهاي آینده اقدام به تأمین و تخصیص ارز خواهد کرد. 
رئیس سازمان بازرسي کل کشور در همین راس��تا اعام کرد که قرار 
اس��ت جلس��ه اي براي نظارت بر نحوه توزیع نهاده هاي دامي و نحوه 

قیمت گذاري مرغ و جوجه یک روزه برگزار شود. 
وي همچنین گزارشي از پیگیري هاي این سازمان براي بررسي وضعیت 
بازار فولاد ارائه کرد و گفت: در ش��ش ماهه ابتداي سال ۹۸، بیش از ۲ 
میلیون و ۸۰۰ هزار تن محصولات ش��رکت هاي ف��ولادي در خارج از 
شبکه بورس کالا عرضه شده است که در این راستا دو نفر از مسئولان 
س��ازمان حمایت از مصرف کنندگان ب��ه دلیل ترك فع��ل به هیئت 

رسیدگي به تخلفات اداري ریاست جمهوري معرفي شدند. 
   تشکیل ۶40 پرونده در تعزیرات و کاهش ۲ هزار توماني هر 

کیلو فولاد
درویش��یان افزود: ۶۴۰ پرونده تعزیراتي ب��ه ارزش ۳۹ هزار میلیارد 
تومان در سال ۹۹ بابت تخلفات شرکت ها در عرضه محصولات فولادي 
به سازمان تعزیرات ارسال شده  اس��ت که بنا بر گزارش وزارت صمت 
و ش��رکت هاي تولیدکننده، در نتیجه این اقدامات تاکنون قیمت هر 
کیلو فولاد به میزان ۲ هزار تومان در بازار کاهش داشته است که این 
روند هنوز مطلوب ما نیست و پیگیري ها را براي عرضه همه محصولات 
در بورس کالا ادامه خواهیم داد. رئیس قوه قضائیه در واکنش به این 
گزارش اظهار داش��ت: من نیز گزارش مربوط ب��ه وضعیت بازار فولاد 
را در رسانه مليّ دیدم که بسیار تأس��ف برانگیز بود. سازمان بازرسي 
مطابق قانون اختی��ار دارد که اگر در نتیج��ه تحقیقات متقن خود به 
ادله اي براي فس��اد رس��ید، اقدام قانوني لازم را انجام دهد و آن را به 

اطاع مردم برساند. 
رئیسي تصریح کرد: براي مردم این س��ؤال پیش مي آید که تولیدات 
دستگاه هایي که تولیدکننده هستند، به کجا مي رود که مجبورند آن را 
از بازار سیاه تهیه کنند؟ یک خبرنگار از روي حس مسئولیت خود این 
مسائل را پیگیري مي کند و به نتیجه هم مي رسد، اما سازمان بازرسي 

باید بر اساس وظیفه قانوني خود با این مسائل برخورد کند. 

........................................................................................................................

دپوي ۳۰۰ هزار تني با اعمال ممنوعيت 
واردات برنج

مع�اون فن�ي گم�رك ای�ران ضم�ن اع�لام آخری�ن وضعی�ت 
موجودي و ترخی�ص برنج ه�اي واردات�ي اعلام کرد ک�ه مطابق 
اس�ناد و م�دارك ارائه ش�ده، در حال حاض�ر ۳00 ه�زار تن برنج 
در ص�ف تخصی�ص ارز ق�رار دارن�د که بخش�ي از آن با مش�کل 
عدم انتقال مالکی�ت کالا به دلیل ع�دم انتقال ارز مواجه اس�ت. 
مهرداد جمال ارونقي در رابطه با آخرین وضعیت ترخیص برنج هاي دپو شده 
در آستانه پایان مهلت ترخیص این کالا از گمرك )اول شهریور( با اشاره به 
جزئیات آماري اظهار کرد: از ابتداي امس��ال تا کنون بیش از ۳۹۲ هزار تن 
با ارزشي معادل ۳55 میلیون دلار واردات قطعي برنج انجام شده است؛ به 
عبارتي این حجم برنج با انجام تشریفات گمرکي و پرداخت حقوق ورودي از 

گمرك ترخیص قطعي شده است. 
وي با اش��اره به موجودي برنج هاي ترخیص نش��ده گفت: طبق آمار و 
مدارك ارائه ش��ده، در حال حاضر بیش از ۱5۰ هزار تن برنج به گمرك 
اظهار شده است که در صف تخصیص ارز و انجام تشریفات گمرکي قرار 
دارد و مشکل ارز آنها هنوز حل نشده است. از سوي دیگر ۱5۰ هزار تن 
دیگر هنوز به گمرك اظهار نشد ه است ، چراکه آنها هم مشکل تأمین ارز 
داشته و حتي بخشي هنوز اسناد مالکیت ندارند. همچنین 5۰ هزار تن 
دیگر که قباً در گروه یک قرار داش��ت، تأمین ارز شده و باید در اختیار 
شرکت بازرگاني دولتي یا ستاد تنظیم بازار قرار مي گرفت که فعاً تحویل 

نشده است و در شرف اقدام لازم قرار دارد. 
   واردات 74۲ هزار تن برنج وارداتي تاکنون

ارونقي با اش��اره به اینک��ه در این حالت ح��دود ۳5۰ ه��زار تن برنج 
ترخیص نشده از گمرك وجود دارد که همراه با ۳۹۲ هزار تني که تاکنون 
ترخیص ش��ده به حدود 7۴۲ هزار تن از ابتداي س��ال جاري تا کنون 
مي رسد، افزود: این در حالي است که در مدت مشابه سال قبل ۸۹۱ هزار 
تن با ارزشي معادل ۹5۰ میلیون دلار واردات قطعي برنج داشته ایم که 
۲۰ درصد بیشتر از امسال بوده اس��ت. به عبارت دیگر، سال قبل در این 
مدت ۸۹۱ هزار تن برنج ترخیص شده بود، ولي امسال فقط ۳۹۲ تن برنج 
تاکنون ترخیص شده است که البته این تنزل، تحت تأثیر توجه به وضعیت 

تولید داخل و کاهش واردات در این کالا قرار دارد. 
   موانع ترخیص برنج کجاست؟

معاون فني گمرك در ادامه به موانع ترخیص برنج هاي مانده در گمرك 
اشاره کرد و گفت: در حال حاضر دو مشکل اصلي درباره دپوي برنج هاي 
وارداتي وجود دارد که موضوع اول به برنج هایي که در صف تخصیص ارز 
قرار دارند، برمي گردد. این در حالي است که گمرك نمي تواند تا زماني 
که براي برنج تأمین ارز نش��ده و اعامیه تأمین ارز آن را ندارد، نسبت 
به ترخیص اقدام کند. با این حال، اعام مسئولان بانک مرکزي از این 
حکایت دارد تمام برنج هایي که درخواست تخصیص ارز آنها مربوط به 
سال قبل است، در صف تخصیص ارز قرار دارد و تأمین ارز خواهد شد. 

وي ادامه داد: یکي از مشکات اصلي در رابطه با برنج هاي در صف تخصیص 
ارز به موضوع عدم انتقال اسناد مالکیت برمي گردد، به طوري که قسمتي از 
برنج هایي که در صف تخصیص ارز هم قرار دارند، با توجه به عدم انتقال ارز به 

حساب فروشنده خارجي هنوز انتقال مالکیت اتفاق نیفتاده است. 
این مقام مسئول در گمرك ایران با اشاره به شروع ممنوعیت فصلي ترخیص 
برنج از اول شهریور ماه سال جاري گفت: زمان این ممنوعیت اول مرداد بود 
که با تصمیم ستاد تنظیم بازار تا اول شهریور تمدید شد، ولي در صورتي که 
از این تاریخ ممنوعیت اعمال شود، عماً بیش از ۳۰۰ هزار تن برنج دپو شده 

و رسوبي خواهیم داشت که مجوز ترخیص ندارند. 

در حالي که دولت برآورد دقیقي از هزینه هایش 
دارد و در شرایط کنونی اقتصادي ایران حدود 
۳0هزار میلیارد تومان فقط هزینه جاري دارد، 
به گفته رئیس کمیس�یون اقتصادي، خزانه دار 
کل کش�ور برآورد دقیقي از دارایي هاي دولت 
ندارد، اما پیش بیني ها بیانگر آن است که ارزش 
دارایي ه�اي دولت حدود 15 میلی�ون میلیارد 
تومان )ش�ش برابر حجم نقدینگی( اس�ت که 
در ای�ن میان اگ�ر 10درص�د این ع�دد امکان 
مولدسازی وجود داش�ته باشد، نیازي به منابع 
نفت نیس�ت. اما دولت به بهانه تأمین کس�ري 
بودجه در نظر دارد از انتشار اوراق مالي تعهدزا 
اس�تفاده کند که دولت و مجل�س پیش نویس 
خود را ب�راي طرح تأمین مالي کس�ري بودجه 
به دفتر مقام معظ�م رهبری ارس�ال کرده اند.

وقتي اقتص��اد دولتي و نفتي ایران در هر ش��رایط 
درآمدي، دچار کس��ري بودجه مي شود، مشخص 
است که مشکل بودجه بیش از آنکه درآمد باشد، 
اصل منسوخ ش��ده بودجه نویس��ي غیرعملیاتي 
است. به بیان ساده تر بدون توجه به شرایط حاکم 
اقتصادي ایران از منظر درآمد، کوهي از هزینه ها در 
بودجه ایجاد شده که بودجه نویس در هر شرایطي 
مي خواهد بودجه این اشخاص حقیقي و حقوقي را 
به شکل ریالي پرداخت کند و نتیجه آن شده است 
که نهادهایي که حجم دارایي شان و گاه درآمدهاي 
اختصاصي شان بسیار قابل ماحظه است، همچنان 
از بودجه ارتزاق مي کنند. نکته جالب تر در رابطه با 
بودجه بانک ها، شرك ها و مؤسس��ات وابسته آن 
است که عمده پرونده هاي فساد اقتصادي مربوط 
به حوزه شرکت هاست و حافظه تاریخي استیضاح 
وزرا و تحقیق و تفحص ها نش��ان مي دهد که عدم 
شفافیت در این بخش ها رقابت براي برخورداري از 
رانت هاي موجود در شرکت ها، بانک ها و مؤسسات 
وابس��ته به دولت را تا جایي ادامه داده اس��ت که 
۶۰درصد از ش��رکت هاي دولتي زیانده هستند و 
حوزه انتصابات در این شرکت ها رنگ و بوي سیاسي 
و جناحي به خود گرفته است. از آنجایي که اقتصاد 

ایران در هر شرایط درآمدي با کسري بودجه مواجه 
بوده و کسري بودجه نیز در نهایت به سقوط ارزش 
پول ملي و تورم انجامیده، این شائبه تقویت شده 
است که سیاست دست و دلبازي در بودجه ریالي 
به کسري بودجه و ایجاد تورم و کاهش ارزش پول 
ملي منتج مي شود و این رویداد، ارزش دارایي هاي 
ثروتمندان را افزایش و قدرت خرید طبقات پایین 
درآمدي را کاهش مي دهد. از این رو حالا که دولت 
مدعي اس��ت تحریم و ش��یوع کرونا تنگناي مالي 
دولت را تش��دید کرده اس��ت، این س��ؤال مطرح 
مي شود که چه سیاستي براي تأمین کسري بودجه 
نزدیک به ۲۰۰ هزار میلیارد توماني در پیش گرفته 
اس��ت، آیا این منابع از محل فروش س��رمایه هاي 

دولت تأمین مي شود یا اینکه اوراق تعهدزا؟
  ۶0 درصد ش�رکت های دولت�ی و بانک ها 

زیانده هستند
به گزارش فارس، محمدرضا پورابراهیمی، رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس ش��ورای اسامی در 
نشست قرارگاه جهش تولید گفت: قطعاً از دولت 
در رابطه با اصاح ساختار بودجه ناامید هستیم و 
زمانی هم برای این کار وجود ندارد. بارها در شورای 
عالی هماهنگی این بحث مطرح شد، اما دولت زیر 
بار کارهای سخت نمی  رود، نه اینکه راه حلی وجود 
نداشته باشد. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
ادامه داد: در دولت یازدهم اینگون��ه بود که آقای 
جهانگیری می گفت در بحث نفت، کش��تی های 
ما متوقف شده و مش��کات زیادي داریم. اینقدر 
نگرانی ها را ابراز می کرد که انگار سقف محل جلسه 
روی سر ما می خواست خراب شود و بعد از آن، آقای 
روحانی عنوان می کرد که می خواهیم 5 درصد از 

سهم صندوق توسعه ملی را برای بودجه برداریم.
پورابراهیم��ی ب��ا تأکید ب��ر اینکه ی��ک تغییر در 
حوزه نظام مالیاتی بحث اصاح س��اختار اصاح 
معافیت های مالیاتی اس��ت، ادامه داد: برآورد ۴۰ 
تا 5۰ هزار میلیارد تومان��ی از محل معافیت های 
قانونی مالیات وجود دارد که در بخش های صادرات 
و کشاورزی و نظایر آن مطرح است. همچنین عدد 

فرار مالیاتی 7۰ درصد رقم معافیت ها پیش بینی 
می شود. وی دیگر مباحث مالیاتی را ایجاد و توسعه 
پایه های مالیاتی دانس��ت و اف��زود: در کنار اینها 
معافیت ه��ای پنهان نی��ز داریم. ش��رایط اقتصاد 
به گونه ای ش��ده که هرچند س��ال یک بار نوسان 
ارزی وج��ود دارد و از این محل اغنیا غنی تر و فقرا 
نیز فقیرتر می شوند. بنابراین باید پایه های مالیاتی 
توس��عه یابد، برای اولین بار س��ال ۹7 مالیات بر 
عایدی سرمایه را در مجلس بررسی کردیم و کلیات 

آن تصویب شد.
پورابراهیمی از اعام وصول طرح اصاح برخی مواد 
قانون مالیات های مستقیم خبر داد و بیان داشت: 
روز گذشته در حضور وزیر اقتصاد این طرح اعام 
وصول شد که یکی از بخش های آن ایجاد پایه های 
جدید مالیاتی و اخ��ذ مالیات بر مجم��وع درآمد 
اشخاص اس��ت. وی در مورد وضعیت دارایی های 
دولت نیز گفت: چند وقت پی��ش از آقای اکرمی، 
خزانه دار کل کشور دعوت کردیم آخرین وضعیت 
دارایی های دولت را اعام کن��د که او گفت، هنوز 
رقم دقیقی محاسبه نکرده ایم. پیش بینی ها شش 
برابر حج��م نقدینگی، یعنی ح��دود ۱5 میلیون 
میلیارد تومان است. اگر ۱۰درصد این عدد امکان 
مولدسازی وجود داشته باشد، انتفاع آن در بودجه 

خواهد بود و نیاز به منابع نفت نیست.
این نماینده مجلس یکی از مسائل دیگر را متوجه 
بودجه ش��رکت های دولتی و بانک ها کرد و افزود: 
می دانید که بودجه این شرکت ها در بودجه سنواتی 
نمی آید و طی س��ال های اخیر فش��ار آوردیم که 
گزارش را به مجلس بدهند. دو و نیم تا س��ه برابر 
بودجه عمومی بودجه ش��رکت ها و بانک هاست. 
مثاً اگر 5۰۰ هزار میلیارد تومان بودجه عمومی 
باش��د، هزار و ۴۰۰ ه��زار میلیارد توم��ان بودجه 
ش��رکت های دولت��ی و بانک ها می ش��ود. رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: ۶۰درصد 
شرکت های دولتی و بانک ها در صورت های مالی 
زیانده هس��تند که اگر ۱۰ درصد هزینه ها کاهش 
یا درآمد بیشتر شود، مشکل حل خواهد شد. وی 

ادامه داد: در رابطه با بودجه اصاح س��اختار چند 
وقت پیش رهبری گای��ه کردند که دولت اختیار 
داشت، اما این کار صورت نگرفت. امسال برای اولین 
بار اصاح س��اختار بودجه در بودجه سال ۱۴۰۰ 

مطرح خواهد شد.
   ۲ پیش نویس درباره فروش اوراق نفتی

وي با اش��اره به وضعیت بودجه و تأمین کس��ری 
آن در سال ۹۸ اظهار داش��ت: در بودجه سال ۹7، 
۱۲درصد س��هم منابع صندوق توسعه ملی با نظر 
شورای عالی هماهنگی س��ران قوا فریز شد که به 
صندوق واریز نشود و قرار بود دولت از آن استفاده 
نکند. همچنین دولت متوجه شد که ۴5۰ میلیون 
دلار در حساب ذخیره ارزی وجود دارد که می تواند 
برای جبران کسری بودجه استفاده کند و بقیه نیز 
اس��تقراض اس��ت. اینها به معنای اصاح ساختار 

بودجه نیست.
رئیس کمیس��یون اقتصادی مجل��س در رابطه با 
طرح گشایش اقتصادی که مربوط به اوراق سلف 
نفتی است، بیان داش��ت: ما مخالف این شیوه ای 
هستیم که دولت مدنظر دارد. پیشنهادهای زیادی 
مطرح ش��د و پیش��نهاد ما این بود که از ظرفیت 
پالایش��گاه های داخلی استفاده ش��ود. وی ادامه 
داد: در حال حاضر به بس��یاری از پالایشگاه های 
کوچک خوراك داده نمی شود. این در حالی است 
که در صادرات فرآورده ها به ج��ای صادرات نفت 

محدودیتی نداریم.
پورابراهیمی با اشاره به اینکه دولت ۲۰۰ میلیون 
بشکه نفت را در نظر گرفته که اگر با دلار ۲۰ هزار 
تومانی در نظر بگیریم، هر بش��که آن ۸۰۰ هزار 
تومان خواهد شد و از این محل ۱۶۰ هزار میلیارد 
تومان منابع کس��ب می ش��ود که برای تعهدات 
جاری و حقوق مصرف خواهد شد، گفت: رویکرد 
ما این بود اگر مبنا استقراض است باید پیشنهاد 
بهتری مطرح ش��ود. رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس اضافه ک��رد: البته برخ��ی نمایندگان در 
رابطه با اوراق سلف نفتی اشتباه کردند، زیرا آنچه 
در بورس انجام می ش��ود با ط��رح دولت متفاوت 
است. اوراق سلف موازی که در بورس مطرح است 
از س��ال ۹۳ در بودجه آمده و اجازه آن داده شده 
بود که وزارت نفت برای پروژه های خود استفاده 
کند و طی این سال ها ۲5۰۰ میلیارد تومان اوراق 
فروخته ش��ده است که فقط س��ال گذشته 7۰۰ 

میلیارد تومان بود.
پورابراهیم��ی با اش��اره به اینک��ه در طرح دولت 
اگر در سررسید نفتی وصول نشده باشد، تسویه 
نهایی پایان دوره ص��ورت می گیرد که مفهوم آن 
قرضه است، اظهار داشت: در جلسه شورای عالی 
هماهنگی سران قوا، گفتیم اگر منظور دولت این 
روش است، قطعاً از سقف بودجه رقم نفت بالاتر 
می رود و پدر دولت بع��دی درمی آید. همچنین 
اگر با سود ساده و مرکب حس��اب کنیم هر طور 
حساب شود ۲۴۰ هزار میلیارد تومان دولت بعدی 
معادل یک دوم بودجه بدهکار می شود که اصاً به 

صاح نیست.
رئیس کمیسیون اقتصادی با تأکید بر اینکه اگر 
در اوراق سلف نفتی فروش قطعی صورت گیرد، 
ظرفیت بالایی برای کش��ور دارد، گفت: اگر این 
اتفاق بیفتد، فرآورده صادرات می کنیم و فروش و 
درآمد ما از طریق نفت به واسطه فرآورده ها تأمین 
می شود. در همین رابطه، متنی تهیه شده و ظاهراً 
دولت هم متن متفاوتي از مجلس داش��ته که هر 
دو پیش نوی��س آن به دفتر مق��ام معظم رهبری 

ارسال شده است. 

 حساب ۱۵۸۰ متخلف ارزي 
مسدود شد  

و  ممنوع الخروج�ي  از  ته�ران  تعزی�رات  کل  مدی�ر 
مس�دودیت حس�اب ه�زارو5۸0 نف�ر ب�ه عل�ت انجام ن�دادن 
از  قابل توجه�ي  گفت، بخ�ش  و  داد  خب�ر  ارزي  تعه�دات 
ارزه�اي خ�ارج ش�ده از کش�ور ب�ه بان�ک مرک�زي بازگش�ت. 
مدیر کل تعزیرات ته��ران در خصوص آخرین اقدامات این س��ازمان 
براي بازگشت ارز حاصل از صادرات گفت: از سال ۹۸ تا مرداد ۱۳۸۸، 
حدود هزارو۲۰۰ فق��ره محکومیت اجرا و حس��اب ه��زارو5۸۰ نفر 
مس��دود و کارت بازرگاني شان نیز تعلیق شده اس��ت و تا زماني که به 
تعهدات ارزي ش��ان عمل نکنند، ممنوع الخروج هستند و فعالیتشان 

متوقف مي شود. 
وي افزود: در مجموع بالغ ب��ر ۳۸ میلیون یورو، ۸۴ میلیون دلار، ۳۰۰ 
میلیون درهم ،یک میلیون لی��ر ترکیه، 5۳ میلی��ون یوآن چین،یک 
میلیارد روبل روسیه، یک میلیارد وون کره جنوبي در این مدت مسترد 

و به سیستم بانکي بازگشته است.

........................................................................................................................

شاخص کل بورس صعودي شد
در حال�ي ک�ه ش�اخص کل ب�ورس نیم�ه اول معام�لات 
دی�روز را ب�ا س�یر نزول�ي آغ�از کرده ب�ود، در پای�ان 
نیم�ه دوم معام�لات ب�ا رش�د مثب�ت ۲ ه�زار واح�دي، 
ب�ه رق�م ی�ک میلی�ون و ۸15 ه�زار واح�د رس�ید. 
به گزارش مهر، معامات بازار بورس از دیروز در دو نیمه انجام شد 
که در دقایق ابتدایي نیمه نخس��ت معامات، بازار تحت هیجان 
روند نزولي روزهاي اخیر، با افت ش��اخص روي ی��ک میلیون و 
7۰۴ هزار واحد ایستاد، اما در ادامه و تا پایان نیمه اول معامات 
در س��اعت ۱۲:۱5 دقیقه، بازار روند صعودي با شیب مایم را در 
پیش گرفت و شاخص کل به رقم یک میلیون و ۸۰۱ هزار واحد 

افزایش یافت. 
همزمان با آغاز نیمه دوم معامات، شاخص کل بورس با شیب تند، سیر 
صعودي را ادامه داد و در پایان این جلس��ه معاماتي، شاخص کل در 

جایگاه یک میلیون و ۸۱5 هزار واحدي ایستاد. 
۱۴ میلیون و ۸۱۸ هزار سهم در معامات جابه جا شد و ارزش معامات 
نیز ۱۶ هزار میلیارد تومان تخمین زده مي شود. یک میلیون و 5۱۳ هزار 
فقره معامله ثبت شد و ارزش کل بازار هم به رقم ۶,7۰۰ هزار میلیارد 

تومان افزایش یافت. 
شستا، فولاد و فملي نیز با تأثیرگذاري به ترتیب 5 هزار، ۴ هزار و ۸۰۰ 
و ۳ هزار و ۶۰۰ واحدي، از اصلي ترین نمادهاي اثرگذار در رشد امروز 

شاخص کل بورس در بخش دوم معامات بودند. 
بیشترین صف خرید در معامات امروز به نماد شستا با تقاضاي ۱5۹ 
میلیون سهمي و بیشترین صف فروش نیز به نماد ثشاهد با عرضه 5۰ 

میلیون سهمي اختصاص داشت. 

........................................................................................................................

صدور مجوز براي یك ميليارد دلار 
سرمایه گذاري خارجي 

رئیس انجم�ن س�رمایه گذاري هاي مش�ترك ایران�ي و خارجي 
گف�ت: در جلس�ه اخی�ر بررس�ي س�رمایه گذاري هاي خارج�ي 
1 میلی�ارد س�رمایه خارج�ي در ای�ران در  درخواس�ت 5/
بخش هاي مختل�ف صنعتي و معدني مورد بررس�ي ق�رار گرفت. 
حس��ین س��لیمي در گف��ت وگ��و ب��ا ف��ارس در م��ورد وضعی��ت 
سرمایه گذاري هاي خارجي و صدور مجوز براي سرمایه گذاري خارجي 
گفت: جلسات س��رمایه گذاري خارجي به علت ش��یوع ویروس کرونا 
مدتي برگزار نشد، اما دو هفته قبل با حضور اعضاي این جلسه برگزار 
شد و درخواست سرمایه گذاري هاي خارجي هیئت هاي مختلف مورد 

بررسي قرار گرفت. 
رئیس انجمن س��رمایه گذاري هاي مش��ترك ایراني و خارجي افزود: 
خوشبختانه با درخواست هاي خوبي براي سرمایه گذاري از کشورهاي 

مختلف آسیایي و حتي چند کشور اروپایي مواجه شدیم. 
وي با اشاره به اینکه درخواست هاي هیئت هاي سرمایه گذاري خارجي 
در زمینه طرح هاي صنعتي، کش��اورزي، معدني و تولید مواد غذایي 
بود، بیان داشت: در جلسه اخیر درخواس��ت حدود ۱/5 میلیارد دلار 
سرمایه گذاري خارجي مورد بررس��ي قرار گرفت که براي حدود یک 

میلیارد دلار آن مجوز صادر شد. 
سلیمي بیان داشت: البته صدور مجوز به معناي ورود سرمایه و آغاز به 
کار این هیئت هاي سرمایه گذاري در ایران نیست، اما افزایش درخواست 
براي سرمایه گذاري خوش��ایند است؛ هر چند بخش��ي از آن به علت 

تجمیع و عدم برگزاري جلسات قبلي بود. 

........................................................................................................................

سهام عدالت جدیدي در کار نيست
س�ازمان خصوصي س�ازي ب�ا انتش�ار اطلاعی�ه اي نس�بت ب�ه 
ش�یوه جدید کلاهبرداري و اخ�اذي از مردم با عن�وان »ثبت نام 
و تخصی�ص س�هام عدال�ت ب�ه جامان�دگان« هش�دار داد. 
به گزارش فارس، س��ازمان خصوصي س��ازي اعام کرد: شیوه جدید 
کاهبرداري و اخاذي از مردم با عنوان ثبت نام و تخصیص سهام عدالت 
به جاماندگان از سوي سودجویان ابداع شده است و مردم باید مراقب 

کاهبرداران باشند. 
پیرو انتش��ار خبرهاي نادرست توسط برخي افراد س��ودجو با مقاصد 
کاهب��رداري و اخاذي تح��ت عن��وان »تخصیص س��هام عدالت به 
جاماندگان« از طریق انتشار لینک س��ایت هاي جعلي منتسب به نام 
سازمان خصوصي سازي در شبکه هاي مجازي، این سازمان اعام کرد: 
حسب اطاع واصله، اخیراً لینک س��ایت اینترنتي جعلي منتسب به 
سازمان خصوصي سازي در شبکه هاي مجازي تحت عنوان تخصیص 

سهام عدالت به جاماندگان منتشر شده است. 
در همین رابطه افراد با ورود به این لینک جعلي و وارد نمودن کد ملي 
جهت ثبت نام سهام عدالت، مستقیماً به یک درگاه الکترونیکي هدایت 
مي شوند که متعاقب آن براي ثبت نام، درخواست پرداخت هزینه و از 

حساب کاربران مبالغي کسر مي شود. 
سازمان خصوصي سازي ضمن تکذیب موضوع تخصیص سهام عدالت 
به افراد جدید یا جامانده اعام مي کند، در حال حاضر برنامه اي براي 
توزیع س��هام عدالت وجود ندارد و سازمان خصوصي سازي با پیگیري 
این موضوع از طریق مراجع قضایي و پلیس فتا، نسبت به برخورد قانوني 
با شخص یا اشخاص خاطي اقدام خواهد کرد و نتیجه امر نیز به اطاع 

عموم مردم خواهد رسید.

  گزارش   یک


